
- Obchodzi Pan jubileusz 55 lat pracy zawodowej.
Przez wi´kszoÊç swojego ˝ycia pracowa∏ Pan w Cie-
chocinku i dla Ciechocinka. Jako jeden z pierwszych
zak∏ada∏ Pan prywatny zak∏ad elektryczny. Jak za-
cz´∏a si´ Pana praca?

- Prac´ rozpoczà∏em w Przedsi´biorstwie Paƒstwo-
wym Uzdrowisko Ciechocinek 3 listopada 1952 r., ale
pracowa∏em tam tylko 2 miesiàce. Potem by∏y inne
zak∏ady i trafi∏em do wojska, po powrocie pracowa∏em
m.in. w Aleksandrowie Kujawskim. Tak do 1964 roku,
kiedy otworzy∏em zak∏ad.

- Nie by∏o to chyba ∏atwe zadanie?
- Wymaga∏o to koncesji, przedstawienia zdania wie-

lu egzaminów i wyra˝enia opinii przez zak∏ad energe-
tyczny, czy celowe jest otwarcie takiego zak∏adu. Nie
mog∏em zatrudniaç ˝adnych pracowników ani wyko-
nywaç zleceƒ dla zak∏adów paƒstwowych. Dozwolone
by∏y tylko us∏ugi dla ludnoÊci. Uzyska∏em uprawnienia
budowlane i mog∏em robiç przy∏àcza w nowo budo-
wanych domach. Obs∏ugiwa∏em wtedy teren ca∏ego
powiatu. Problemem by∏y reglamentowane materia∏y.
Przewody, metale kolorowe by∏y bardzo trudne do
zdobycia. Wi´kszoÊç instalacji robiliÊmy z aluminium,
bo nie by∏o miedzi. Uzyska∏em te˝ kwalifikacje peda-
gogiczne i mog∏em kszta∏ciç uczniów. Dzia∏anie w tam-
tych czasach wymaga∏o oczywiÊcie wielu zabiegów,
ale zazwyczaj udawa∏o si´ znaleêç ˝yczliwych ludzi.

- Taka dzia∏alnoÊç nie by∏a chyba na r´k´ ów-
czesnym w∏adzom.?

- W latach 70. w∏adza wpad∏a na pomys∏ ataku na
cechy rzemieÊlnicze. Zamiast cechów mia∏y powsta-
waç spó∏dzielnie rzemieÊlnicze. Wbrew pozorom za-
miast zaszkodziç wzmocni∏o to rzemieÊlników. Na ryn-
ku brakowa∏o wykonawców, a spó∏dzielnie mog∏y
wykonywaç prace dla instytucji paƒstwowych. Ludzie
byli zadowoleni z us∏ug, partia przypisywa∏a sobie
sukces, a rzemieÊlnicy mogli si´ rozwijaç. Spó∏dzielnie
przyÊpieszy∏y rozwój poszczególnych zak∏adów, ∏atwiej
te˝ by∏o zdobywaç materia∏y. Cz´sto udawa∏o si´ nawet
zdobyç materia∏y na inne inwestycje. Dzi´ki zamówie-
niom dla spó∏dzielni udawa∏o si´ czasami remontowaç
koÊcio∏y. Jako spó∏dzielnia, po podpisaniu porozu-
mienia z energetykà stawialiÊmy s∏upy energetyczne
i elektryfikowaliÊmy wsie. W ten sposób uda∏o si´
przetrwaç lata 70. i 80.. Potem ∏atwiej by∏o inwestowaç
we w∏asne zak∏ady i dzia∏aç na wolnym rynku.

- Wiele jest miejsc, w których widzi Pan efekty
swojej pracy?

- Wiele jest takich miejsc na Kujawach. W samym
Ciechocinku nie ma obiektu sanatoryjnego, w którym
nie wykonywa∏bym choçby cz´Êci instalacji. Dodatkowo
pracowa∏em w wielu koÊcio∏ach. W latach 90. przez
10 lat prowadzi∏em prace w Toruniu m.in. na Uni-
wersytecie Miko∏aja Kopernika. Ze szczególnym sen-
tymentem wspominam te˝ prac´ we Francji, a szcze-
gólnie pomoc przy budowie koÊcio∏a na Bia∏orusi w
Parafii Âwiet∏ogorsk.

- Przez te lata wychowa∏ te˝ Pan wielu uczniów.
- Obecnie szkol´ 27 ucznia. RzeczywiÊcie by∏o to

bardzo du˝o osób. Wielu z nich prowadzi dziÊ w∏asne
zak∏ady, tak jak Mariusz Nowak jeden z moich najle-
pszych uczniów, którego uwa˝am za swojego nast´pc´.
Zawsze stara∏em si´ nauczyç m∏odych ludzi dobrej,
rzetelnej i uczciwej pracy i chyba mi si´ uda∏o, bo moi
wychowankowie sà chwaleni. Zatrudnia∏em te˝ ludzi,
bardzo szybko postawi∏em na sprz´t wysokiej klasy i
to przynosi∏o efekty. Dodatkowo mog´ si´ poszczyciç
faktem, ˝e przez te wszystkie lata nie mia∏em ani jed-
nego wypadku.

- W latach 90. rozpoczà∏ Pan wspó∏prac´ z samo-
rzàdem. Wszystko zacz´∏o si´ od remontu Teatru Let-
niego.

- Tak, to by∏o bardzo wymagajàce zadanie. MieliÊmy
bardzo du˝o do zrobienia i bardzo ma∏o czasu. Mimo
to podjà∏em si´ tego zlecenia. Brakowa∏o dokumentacji
technicznej, ale dziÊ czuj´, ˝e przyczyniliÊmy si´ wtedy

MIASTU ODDANY
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Nie ma w Ciechocinku obiektu, w którym nie odnajdziemy Êladów jego pracy. Spacerujàc deptakiem,
cieszymy si´ iluminacjà, przed Âwi´tami Bo˝ego Narodzenia wiele osób podziwia dekoracje Êwiàteczne,
nie zdajàc sobie sprawy, ˝e jest to dzie∏o jednego cz∏owieka. W czasach, gdy w Polsce nikt nie myÊla∏
o wolnym rynku zak∏ada∏ prywatny zak∏ad elektryczny. O 55 latach pracy zwiàzanych z Ciechocinkiem
z Wiktorem Polakiem rozmawia∏ Jakub Giza.

ROZMOWA ZDROJUROZMOWA ZDROJU
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do ocalenia obiektu, który przez lata odstrasza∏ przy-
je˝d˝ajàcych do Ciechocinka. Prace trwa∏y niemal non
stop. Jeszcze na dzieƒ przed rozpocz´ciem pierwszego
Festiwalu Operowo - Operetkowego czekaliÊmy na
˝yrandol, który jecha∏ z Wiednia. Musz´ przyznaç, ˝e
wspólnie z burmistrzem zaryzykowaliÊmy wtedy, ale
warto by∏o, a efekty mo˝na podziwiaç do dziÊ.

- Jest Pan bardzo zwiàzany z uzdrowiskiem i wiele
Pan robi dla miasta. Coroczna dekoracja Êwiàteczna
miasta to du˝y wysi∏ek.

- W Ciechocinku mieszkam od lat, i widz´ zmiany
zachodzàce w naszym mieÊcie. To, jak pi´knieje ono
z roku na rok. Obserwujàc, ˝e samorzàdowcy pomimo
ró˝nicy poglàdów potrafià dzia∏aç razem, z przyjem-
noÊcià pomagam jak mog´. A dekoracje mi samemu
te˝ sprawiajà przyjemnoÊç. Poza tym wspania∏à i naj-
wi´kszà zap∏atà sà uÊmiechy i gratulacje, jakie otrzy-
mujemy od ludzi widzàcych naszà prac´.

- Jest Pan RzemieÊlnikiem Stulecia, w Ciechocinku
otrzyma∏ Pan Medal im. Stanis∏awa Staszica i Medal
prof. L.  Lorentowicza. W tym roku w trakcie Festiwalu

Operowo- Operetkowego w trakcie jednego z
koncertów odby∏a si´ bardzo okaza∏a uroczystoÊç -
Jubileusz 55 - lecia Paƒskiej pracy zawodowej.

- By∏y to dla mnie szczególne chwile. W tym miejscu
bardzo chcia∏bym podzi´kowaç wszystkim, którzy to-
warzyszyli mi w Teatrze Letnim. Szczególnie chcia∏bym
podzi´kowaç za pi´kne ˝yczenia Burmistrzowi Ciecho-
cinka, Wiceprezesowi Zwiàzku Rzemios∏a Polskiego
Antoniemu Odzimkowi, który odczyta∏ list od Prezesa
Zwiàzku Jerzego Bartnika, Prezesowi Kujawsko - Po-
morskiej Izby Rzemios∏a i Przedsi´biorczoÊci Janowi
Gogolewskiemu, Andrzejowi Andrysiakowi z Rzemios∏a
Toruƒskiego, Les∏awowi Wiliƒskiemu z Rzemios∏a W∏o-
c∏awskiego i wszystkim, którzy przyj´li zaproszenie na
t´ uroczystoÊç. Cudowny koncert w takim dniu by∏
bardzo sympatycznym prezentem. Chcia∏bym te˝ po-
dzi´kowaç mojej ˝onie, bez pomocy której nie uda∏oby
mi si´ dokonaç tych wszystkich rzeczy.

- Dzi´kuj´ bardzo za rozmow´ i ˝ycz´ kolejnych
lat tak udanej pracy.

- Dzi´kuj´ bardzo.

Pierwsze spotkanie z Egiptem odby∏o si´ 9 wrzeÊnia.
Na uroczystym otwarciu wystawy fotografii autorstwa
Macieja Jawornickiego przedstawiajàcych Egipt z bliska
oraz Tomasza Szmagiera, który na swoich zdj´ciach
uchwyci∏ klimaty tego kraju, zebrani goÊcie mogli te˝
spróbowaç kawy parzonej po arabsku i zakupiç egipskie
pamiàtki bez koniecznoÊci pokonywania tysi´cy kilo-
metrów. Na wystawie oprócz fotografii znalaz∏a si´ te˝
makieta ustawienia piramid w Gizie oraz materia∏y
przygotowane przez Ko∏o M∏odych Egiptologów dzia-
∏ajàce na Uniwersytecie Warszawskim. O tym, jak au-
torzy wystawy chcieli zaprezentowaç Egipt, mówi∏ To-
masz Szmagier - zaproszeni przez panià El˝biet´
Pietrzykowskà postanowiliÊmy pokazaç Paƒstwu Egipt,
którego nie mam w folderach, nie ma na plakatach
firm turystycznych. Chcemy pokazaç klimaty Egiptu.
Choç z zewnàtrz ten kraj postrzegany jest jako coÊ
jednolitego, to w rzeczywistoÊci jest to bogata mieszan-
ka kultur, kolorów, zapachów. Kraju nie da si´ poznaç
jedynie z ilustracji w ksià˝kach. Na zdj´ciach pokazu-
jemy Beduinów w oazach, obiekty chrzeÊcijaƒskie, to
wszystko to stwarza niepowtarzalny klimat Egiptu -
zach´ca∏ do obejrzenia fotografii Tomasz Szmagier.

I rzeczywiÊcie, na kilkudziesi´ciu fotografiach nie
spotkamy tylko i wy∏àcznie piramid i karawany wiel-
b∏àdów. Na zdj´ciach widaç t´tniàce ˝yciem miasta,

EGIPT Z BLISKA

GALERIA „POD DACHEM NIEBA”GALERIA „POD DACHEM NIEBA”

Ju˝ po raz XII na spotkania z kulturami Êwiata do Galerii „Pod Dachem Nieba” zaprasza El˝bieta
Pietrzykowska, Towarzystwo Przyjació∏ Ciechocinka oraz 22 Wojskowy Szpital Rehabilitacyjno
–Uzdrowiskowy. Tym razem uczestnicy spotkaƒ mogli poznaç kultur´ Egiptu.

fot. J. Giza
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spokój w oazach. G∏ównymi bohaterami zdj´ç sà ludzie.
Zainteresowani historià kraju nad Nilem znajdà wiele
ciekawych informacji na tablicach przygotowanych
przez egiptologów z Uniwersytetu Warszawskiego.
Opis prowadzonych przez polskich naukowców wy-
kopalisk oraz Êladów kultury, które uda∏o si´ dzi´ki
ich pracy zachowaç.

Uwag´ licznie zgromadzonej w Galerii „Pod Da-
chem Nieba” publicznoÊci najbardziej jednak przycià-
gnà∏ pokaz taƒca brzucha w wykonaniu tancerki Jasmin.
Znana z programów telewizyjnych propagatorka taƒca
brzucha w naszym kraju zaprezentowa∏a podstawowe
rodzaje i techniki tego taƒca. Barwne stroje, muzyka
i pe∏en uroku taniec zahipnotyzowa∏y publicznoÊç.
Najwi´kszà owacj´ wywo∏a∏ taƒczony w przesz∏oÊci
przez m´˝czyzn taniec z mieczem, w trakcie którego
tancerka musia∏a wykazaç si´ niezwyk∏à równowagà
utrzymujàc ci´˝ki miecz na ró˝nych cz´Êciach cia∏a
jednoczeÊnie wykonujàc figury. Bardzo du˝ym zain-
teresowaniem cieszy∏y si´ egipskie pamiàtki - kosze,
papirus, szk∏o by∏y ch´tnie oglàdane i kupowane przez
goÊci galerii.

Znacznie mniej osób pojawi∏o si´ „Pod Dachem
Nieba” na drugim spotkaniu z kulturà Egiptu, które
odby∏o si´ 15 wrzeÊnia. Lidia Król w trakcie krótkiego
wyk∏adu zaprezentowa∏a sposoby i tradycje zwiàzane
ze zdobieniem cia∏a hennà. Ta znana i praktykowana
od lat na Wschodzie technika coraz wi´kszà popular-
noÊç zdobywa w Polsce. Mieszkajàca kilkanaÊcie lat w
Syrii Lidia Król, jako jedna z nielicznych bia∏ych kobiet
malowa∏a hennà w tradycyjny sposób. Zapraszana na

wieczory panieƒskie malowa∏a wzory, które w ma∏˝eƒ-
stwie mia∏y zapewniç szcz´Êcie i dostatnie ˝ycie. Obok
du˝ej dawki wiedzy na temat tradycji zwiàzanej z hennà
nie zabrak∏o praktycznych informacji, w jaki sposób
przygotowaç henn´ i jak zdobiç cia∏o. GoÊcie wieczoru
mieli te˝ mo˝liwoÊç oddaç si´ w r´ce artystki i wróciç
do domu z orientalnà ozdobà. Ch´tnych nie brakowa∏o.

Kolejnym punktem XII Spotkaƒ Kultur Âwiata by∏
po∏àczony z pokazem multimedialnym wyk∏ad Tomasza
Szmagiera - fotografika zajmujàcego si´ dokumento-
waniem pracy archeologów, uczestniczàcego w pols-
kich wykopaliskach w Sudanie, Egipcie, na Cyprze, w
Syrii i Libanie.

      Jakub Giza


